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Leder

Kære alle 
Så gik efteråret - og det var en lun en af 
slagsen. Skoven klædte sig i de smukkeste 
farver man kunne tænke sig, og mange 
af Jer har sikkert oplevet det fantastiske 
nordlys vi har haft så rig mulighed for at 
se så meget af i år.
I bestyrelsen har vi siden sidst arbejdet 
med lidt nye tiltag.
 
NYE MAILADRESSER
Blandt andet har alle vores udvalgsmed-
lemmer nu fået nye mails med 
"@dbsk.dk" mailadresse.
Det kommer sig af, at vi har fået styr på 
vores domæne, og herved kunne give 
de udvalgte en "klubmail" i stedet for at 
de skal bruge deres private mail eller en 
g-mail til deres klubarbejde. Så alle de 
gamle G-mail er udgået og fjernet fra 
hjemmesiden.
Mange har allerede vendt positivt tilbage 
og synes det er en fantastisk god idé.
I den skrivende stund skulle alle de nye 
mails være integreret.

NY BOGHOLDER
Vi fået en bogholder til at hjælpe os med 
regnskabet.
Det er Mathilde, hun har en EUX Buis-
ness og er uddannet økonomiassistent. 
Til dagligt arbejder hun i DBU Jylland 
som regnskabsassistent, og i skrivende 
stund er hun i fuld gang med at få styr på 
det hele, og det går rigtig godt.
Hun er rigtig glad for at kunne hjælpe os 
og gør det hjertens gerne.

JULE-GÅ-TURE
En anden ting vi gerne vil have vores 
medlemmers opbakning til er vores jule-
gåture i år.
Vi har skrevet om det før, og det handler 
om i al sin enkelthed, at man finder en 
god gåtur et sted i kongeriget Danmark, 
melder ind til os i bestyrelsen hvem der 
er tovholder på gåturen, hvor og hvornår 
engang i december.
Så reklamerer vi, i bestyrelsen, for gåtu-
ren på hjemmesiden og Facebook, OG 
vi sponsorerer med 10,- pr person der 
deltager til et eller andet at drikke eller 
spise, det kan være kage, æbleskiver, saft, 
varm chokolade mm.
Kom frisk og lad os mødes til en god 
gåtur og hyggelige snakke.

NYE ARBEJDSKRÆFTER
Som I nok har bemærket har vi søgt 
ekstra hænder til at hjælpe i udstillings-
udvalget, og vi har fået Birgit Støttrup og 
Gitte Høy ind i udvalget.
AKT har også fået nye arbejdskræfter, 
nemlig Rikke Young Christiansen og 
Anette Petersen.
Velkommen til Jer alle - det glæder os 
at I vil hjælpe, og vi håber at I får nogle 
spændende og hyggelige stunder sam-
men. Helle Hviid har efterfølgende valgt 
at træde ud af udstillingsudvalget, og 
vi vil gerne sige en stor tak til Helle for 
hendes arbejde i UU.
I avls- og sundhedsudvalget har Lotte 
Vold valgt at udtræde - også en stor tak 
til Lotte for hendes virke i udvalget. 
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Leder
KONSEKVENS AF URAFSTEMNING
Som følge af resultatet på urafstemnin-
gen af mistilliden, er Erling Kolding 
Jacobsen ikke længere medlem af besty-
relsen, hvilket betyder at bestyrelsen i 
dag består af 6 medlemmer.
En stor tak til Erling for input i din tid i 
bestyrelsen.
 
TIL JER MEDLEMMER
Husk, at vi altid er glade for at høre fra 
Jer - det kan være ideer til arrangemen-
ter, foredrag - eller ideer til noget helt 
andet I godt kunne tænke Jer, ris eller ros 
eller blot et tvivlsspørgsmål. I må altid 
kontakte os.
I bestyrelsen er vi fulde af ideer og gå-på-
mod, og glæder os til at arbejde videre 
så det nye år kan bare omme an, vi er SÅ 
klar.
Her til slut vil vi i bestyrelsen ønske Jer 
alle sammen en rigtig glædelig Jul samt 
et godt og lykkebringende Nytår.
Pas godt på Jer selv, hinanden og jeres 
4-benede venner.

 ӥ Mette Hegelund 
Formand for Dansk Berner Sennen Klub

Aris-Cody vom Julehues elsker 
at lege i sne.

Amazing Tiklo's Penny Lane 
( Penny 9 uger) 
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JULEGÅTURE

I hele december måned håber vi på at 
få oprettet en masse hyggelige
gåture med vores Berner Sennen. 

Alle er velkomne til at stå for en gåtur, 
uanset om du er medlem af klubben 
eller ej. 

Ønsker du at oprette en gåtur, så send 
en e-mail til formand@dbsk.dk med 
følgende oplysninger:
 Dato og tidspunkt
 Mødested og rutens ca. længde
 Er der toilet på ruten
 Er ruten egnet for 
 barnevogne / kørestole

Det er frivilligt, om man ønsker at stå for 
lidt æbleskiver, varm kakao eller lign.  
Er du medlem af klubben, vil du få refun-
deret udgifterne med kr. 10,- pr. person.
Husk derfor at gemme din kvittering. 

For at annoncere gåturene, vil bestyrelsen 
sørge for at oprette begivenhederne på 
Facebook. Der vil ligeledes være infor-
mation på hjemmesiden. 

Hold derfor øje på Facebook og hjemme-
siden, hvor vi løbende opdaterer, når der 
meldes ind med gåture. 

                    De bedste hilsner 
       Bestyrelsen

Foto venligst udlånt af: Jennie Olsson, Florent van der Poel og 
Kennel Kristianslyst
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Aktivitetsudvalget består nuværende af:
Bestyrelses-repræsentant: Irma Jensen
Medlemmer:
Joanna Gram, Marianne Rasmussen, 
Joan Kjeldsen, Anette Petersen og
Rikke Nielsen
Vi er så glade for at kunne sige hjertelig 
velkommen til Anette og Rikke der er 
nyeste tilkomne i AKT, det er så skønt 
med lidt ekstra hænder og hoveder til at 
hjælpe med at tage de beslutninger der 
skal tages. Hvis du også sidder og tænker 
at du vil give en hånd med, så tøv endelig 
ikke, kontakt en fra udvalget eller for-
manden, så kan du høre mere om udval-
get, hvad udvalget laver og det at være en 
del af ”tovtrækkerne”.

Nye mailadr. til DBSKs udvalg:
Hvilket betyder at hvis du har opnået et 
officielt resultat på LP eller Rally prøver, 
hvor I er bestået så kan du sende resul-
tatet ind til jg.akt@dbsk.dk for at få det 
med på Hitlisten.
Resultatet kan få plads på hitlisten så-
fremt der er opnået over 70 point i en of-
ficiel Rally Lydighedsklasse og minimum 
3. præmie på din officielle LP klasse, og 
så skal du selvfølgelig være medlem af 
DBSK både på tidspunktet præmien op-
nås og når Hitlistepræmierne uddeles.
Så når du har et officielt bestået resultat i 
LP eller Rally, så skal du sende billede af 
resultatet enten fra din resultatbog eller 
Hundeweb, hvor din hund og dit fulde 
navn samt resultat fremgår.

Resultater opnået fra 1/12 2023 til og 
med 30/11 2024 tæller til hitlisterne 2024 
og gentagelsesvis registreres et opnået 
resultat fra Dec. 24 på Hitlisten for 2025
Hitlistepræmier for 2024 uddeles på 
DBSKs første udstilling d. 25. Januar 
2025 i Årslev Hallerne.
I skal huske, til uddelingen, at sørge for 
at der er en der henter jeres præmie, 
såfremt I ikke selv kan deltage, hvilket vi 
selvfølgelig håber at I kan. Vi vil så gerne 
hylde jer Live, for jeres opnåede bedrifter.

Sommerstævnet 2025:
DBSKs store sommer Udstilling, Rally 
og Vognkørsels stævne afholdes 2025 
på Emmerbølle Camping d. 24-25/5 på 
Langeland.

Som den opmærksomme LP udøver 
hurtigt registrerer, så afvikler vi ikke LP 
prøver til dette sommerstævne. Der har 
de sidste par år desværre været meget få 
LP-tilmeldte på dette stævne, som vi af-
vikler lukket for egen race, efter tidligere 
ønske fra LP-udøvende-medlemmer. Det 
at stævnet er lukket for egen race har stor 
og negativ betydning for den økonomi-
ske bundlinje, hvorfor vi i år har valgt LP 
prøverne fra, i 2025.

Lørdag formiddag afvikles forventeligt 
2 Officielle Rally prøver, dommer ikke 
fundet endnu. Efter de officielle klasser 
er færdige, bliver det igen i år muligt at 
deltage i en lille hyggelig Uofficiel Rally 
Dyst. 

Nyt fra Aktivitetsudvalget
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Der kan tilmeldes de officielle klasser 
via Hundeweb og tilmeldingen til Rally    
Dysten kan ske på dagen, til vognkørsel/
dommerbordet, helt frem til Dysten går i 
gang. Pris for deltagelse i Rally Dysten er 
100kr.

Søndag formiddag afvikles uofficielle 
Vognkørselsklasser Begynder og Klasse 
1, dommere er 2 AKT-medlemmer.
Hvilke øvelser der indgår i hver Vogn-
kørselsklasse kan ses på DBSKs hjemme-
siden.
Browser-adr.: https://berner-sennen.dk/
vognkoersel/

Vognkørsels Touren 2025
Vi har fået sat datoer for Vognkørsels-
dagene til næste år, så I kan få sat kryds 
i jeres kalender og tage med ud at køre 
vogn med jeres berner.
De vanlige 3 dage fordeler sig således:
Lørdag d. 22/3 Ballerup og Skovlundes 
Træningsplads
Søndag d. 23/3 Kornlagret i Gelsted
5 eller 6/4 Frederiks.

Trænerseminar 2025
Datoen sættes nu, så I der giver en hånd 
med til træning og aktiviteter ude på træ-
ningspladserne, kan sætte kryds i jeres 
kalender til Trænerseminar 2025.
Emne Lørdag: Rally, de nye skilte. Til 
underviser forventer vi at få fat i en af 
DKKs Rally Dommere til at undervise os 
om lørdagen. Vi regner med at seminaret 
bliver inkl. hund.

Nyt fra Aktivitetsudvalget
Emne Søndag: Fitness og kropskontrol 
er både sundt for hunden og for jeres 
indbyrdes samarbejde.
Dato: 4 og 5 Oktober 2025
Sted: ikke endeligt afgjort endnu.

Overnatningsmuligheder: forventes at 
være muligt på stedet/i nærheden.
Mere herom senere.

 ӥ Aktivitetsudvalget

Team Hedevangs Pablo vandt Vilhelms-
borg Cup 2024 og Blev Rally Champion 

- 100 point på dagen

Harthins Z
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    I Dansk Berner Sennen Klub har vi fem træningspladser, tre i Jylland og to 
    på Sjælland. 

    De forskellige træningspladser tilbyder forskellig træning, men det de har til   
    fælles er, at de drives af bernerentusiaster med en stor erfaring og viden om 
    Bernere. 

    Så find den træningsplads, som ligger tættest på dig og kom ud og kig, måske er 
    det også noget for dig og din Berner.

    Du og din hund er velkommen forbi, når der er træning, til en snak og en kop

     kaffe.

Jylland

    Als & Sundved   Bent Jacobsen    4035 5190

    Nordjylland   Pia Lassen Jørgensen   2087 3854

    Vejle    Hanne Bank Pedersen   2521 5166

 

Sjælland

    Ballerup/Skovlunde  Irma Jensen     6171 5353
    Mette Ejsing    2211 4744

    Køge    Laila Nielsen    2513 3434
     Iben Christoffersen   2042 6331

Træningspladser
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  Bestyrelsen 
  Formand   
  Mette Hegelund
  Voldbyvej 78, Sjelle
  8464 Galten
  formand@dbsk.dk

  Sekretær
  Mette Stephanie Jensen
  Hædersdalvej 28
  2650 Hvidovre
  sekretaer@dbsk.dk

  Kasserer
  Irma Jensen
  Hædersdalvej 28
  2650 Hvidovre
  kasserer@dbsk.dk

  Udstillingsudvalg
  Formand
  Lars Bibby
  Ulvskovvej 140
  8300 Odder
  uu@dbsk.dk

   Avls- og sundhedsudvalg
   Formand
   Inge Bibby
   Ulvskovvej 140
   8300 Odder
   asu@dbsk.dk
  

  Kontaktinformation
     Aktivitetsudvalg
     Joanna Gram
     Kestrupvej 15
     6560 Sommersted
     akt@dbsk.dk

     Rally
     Joan Kjeldsen
     Hovvej 16, Håre
     5591 Gelsted
     Kennelegely@mail.dkl.dk

     Hvalpeformidler
     Britta Staugaard
     Telefon:5189 6515
     hvalpeformidler@dbsk.dk

     Webmaster
     Monica Ø. Rasmussen
     Webmaster@dbsk.dk

     Redaktør 
     Monica Ø. Rasmussen
     redaktoer@dbsk.dk

     
 

     Se flere kontaktinformationer på
     Berner-sennen.dk
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Sensommertur til Frøslevlejren
Træningspladsen for Als og Sundeved 
havde indbudt til rundvisning med guide 
i Frøslevlejren den 14.  september 2024. 
Vi var desværre ikke så mange, men vi 
fik en fantastisk rundvisning, inden vi 
grillede pølser og snakkede på parke-
ringspladsen.

Guiden var simpelthen så god til at for-
tælle. Der er 3 forskellige ture med guide 
i lejren. 
Vi havde valgt: Følg fangernes fodspor i 
Frøslevlejren. 
Vi gik den vej, som fangerne blev ført, 
og fik fortalt om livet i lejren, fangernes 
skæbne mm. Det blev fortalt på en til 
tider sjov og til tider alvorlig måde. Det 
var jo ikke bare sjov…. Lejren var bygget 
til 1500 fanger, men i marts 1945 var der 
3000. Man nåede helt op på 5500 fanger 
på grund af evakueringen af nordiske 
kz-fanger. 
Det blev også fortalt, at de tyske fange-
vogtere klagede over, at de danske fanger 
fik bedre mad end dem!

Efter den guidede tur kunne vi gå ind i de 
tre barakker, hvor der var udstillinger af 
hvordan barakkerne var indrettet, og

én af de hvide busser, som var brugt til at 
fragte danskere mm hjem fra kz-lejre. 

Og alle steder måtte vi have hundene 
med. Vi blev fotograferet flere steder, og 
de andre gæster kiggede ekstra, når vi gik 
rundt. Hundene opførte sig eksemplarisk, 
så det var en fornøjelse. 
Så hvis I kommer til Padborg/Frøslev, er 
lejren helt sikkert et besøg værd. Man 
får meget ud af det med guide, men det 
koster jo selvfølgelig. Så skal man helst 
være en gruppe….
Nu overvejer vi, om vi laver en sensom-
mertur næste år. Vi vil gerne være lidt 
flere, men andre arrangementer kommer 
jo somme tider i vejen.
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Hip hip hurra! Rasmus fyldte 9 mdr. d. 
15/10, sammen med hans 8 andre 

søskende, fra Kennel TEMA Sennen 

Falke går helst på bredbånd på 
Tangkrogen

Amazing Tiklo's Private Dancer 
”Holly” på 7 uger, poserer for fotografen

Mount Blässis Be My Proud Touch
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Nyt fra Avls- og sundhedsudvalget
Julemaden er ikke for hunde.
Nu nærmer tiden sig, hvor vi nordboere 
for at udholde mørket tænder masser 
af julelys og fylder os med lækre sager. 
Imidlertid er disse sager ikke velegnede 
til hunde, og nogle er endda giftige eller 
kan skade dem.

1. Chokolade. Chokolade indeholder 
stoffet theobromin, som hunde ikke kan 
tåle. Der er forskellige mængder af theo-
bromin, alt efter hvilken slags chokolade, 
man har fat i. Der er mere i kakaopulver 
og mørk chokolade end i mælkechoko-
lade eller i hvid chokolade. Men selv små 
mængder af stoffet kan give problemer, 
så derfor bør al chokolade holdes væk fra 
hundene.

2. Fedtholdig mad. Megen julemad har 
højt indhold af fedt, og mange hunde 
synes, den smager godt. Megen fed mad 
kan udløse en betændelse i bugspytkirt-
len, og en sådan kan være livstruende. 
Det er under alle omstændigheder en 
meget smertefuld tilstand.

3. Nødder. Nødder er generelt giftige for 
hunde, men især macadamianødder, der 
findes i mange nøddeblandinger. Ganske 
små mængder af denne nød kan give 
forgiftningssymptomer.

4. Juleanden. Fugleben splintrer mere 
end f.eks. ben fra okse eller svin.   Splin-
terne kan give alvorlige problemer i mave 
og tarm, og de små knoglestumper kan 
klumpe sig sammen og give forstoppelse. 
Begge dele er ubehagelig og kan blive 
farligt for hunden.

Kilde Astrid Holtet. Dyrlæge. HUNDEN.

Avlsseminar den 27. oktober 2024.
Lørdag, den 27. oktober mødtes vi på 
Vilhelmsborg i Mårslet. Vilhelmsborg 
er et gammelt baroni, hvor der nu er et 
kæmpestort hestecenter. Vi havde lejet 
den gamle Herskabsstald. Vi sad dog ikke 
i hø og halm, men i et dejligt indrettet lo-
kale ovenpå de gamle stalde. Hippologisk 
selskab har nu hovedsæde der, så der var 
mange spændende ting at kikke på.

Velvidende at uden mad og drikke dur 
helten ikke, startede vi med lidt at spise 
og drikke, imens Mona Bundgaard, Tine 
Boutrup og Tina Boisen gjorde klar og 
derefter fik fortalt os om deres indsats 
for at teste hvalpe med det formål, at 
opdrættere kan få den rigtige hvalp ud til 
den rigtige familie. 

Mona var startet efter inspiration af Mads 
Jørgensen i 1996 med Anne Iversens 
hvalpe fra kennel Bersenna som de første.

Hvalpene bliver testet som 7 ugers. De 
skal være alene uden bekendte personer i 
et rum, de ikke er kendt i. 
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Sammen med testerne prøves de i for-
skellige lege med bold, skind til at trække 
i og et par tests i, hvor hurtigt de kommer 
sig over en lille forskrækkelse såsom en 
nøgle, der kastes ned i en lille skål eller 
en paraply, der på afstand slås op. Hval-
pene skal være oplagte, så ikke noget 
med vaccinationer eller længere skovture 
den dag. Hver hvalp får et skema med 
afkrydsning af stærke og svage sider.
Gennem årene var der kommet over 
800 hvalpe af forskellige racer igennem 
testen.

Efter et spændende indblik i hvalpeteste-
ne gik alle i grupper, hvor der var livlig 
snak. Emnerne gik fra :

-HS (kræft) 
ved Birgitte Damsgaard, 

-Skal min han være far? 
Ved Anna Kossowska Andreassen, 

-Skal min tæve i avl? 
Ved Susanne Randløv Petersen 

-Hvalpene er der. Hvad så? 
Ved Inge Bibby

Under indtagelsen af kaffe og kage kom 
der forslag frem til nye arrangementer, og 
det er jo meget positivt. Det vil vi be-
stemt se på.

 ӥ Inge Bibby

Nyt fra Avls- og sundhedsudvalget
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Lørdag d. 28. december 2024 er Bernerpladsen Als og Sundeved vært for årets 
Nytårskur i Gråsten Skov, hvor vi mødes til nogle hyggelige timer.  

Husk at arrangementet er åben for alle klubbens medlemmer og medlemmer af 
klubbens træningspladser. 

Der vil være 2 ruter som tager hensyn til de 2 og 4 benede, og hvor der også er tid til 
pause og snak. 

Efter turen bliver grillen tændt og der vil sikkert blive hygget og snakket i træhytten, 
mens vi nyder grillpølserne. 
 
Sørg selv for jeres drikkevarer så klarer vi resten - og pølserne, ja de sælges til et 
rimeligt beløb. Husk endelig også vand til vovserne. 

Sidste tilmelding af hensyn til den endelige planlægning er torsdag d. 26. december  
 
Yderligere oplysninger og tilmeldinger  
Bent Jacobsen 
40 35 51 90 
Email: julius_samson@hotmail.com 
 

Vi mødes på parkeringspladsen på Felstedvej (vej 481) v. Gråsten skov. kl. 10.00 

ÅÅrreettss  NNyyttåårrsskkuurr



www.bernershoppen.com / /  mai l@bernershoppen.com / /  Tl f . :  61 33 50 49

V I  T I L B Y D E R  E T  B R E D T  S O R T E M E N T 
A F  H Ø J  K V A L I T E T  T I L  D I G  O G  D I N  H U N D

B E S Ø G  W W W. B E R N E R S H O P P E N . C O M  O G  F I N D 
I N S P I R AT I O N  B Å D E  T I L  H U N D  O G  E J E R .
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Nyt fra udstillingsudvalget

Siden sidste nummer af Bernerbladet har 
vi afholdt en udendørs udstilling i Køge, 
to udstillinger i Nørager og når du læser 
dette, vil udstillingen i Strib også være 
afholdt. Dermed er udstillingsår 2024 
gennemført og der kan gøres status over 
hitlisterne i klubben.

I Køge var Joëlle Bardet (FR) og Toke 
Larsen (DK) dommere på årets sidste 
udendørs udstilling. I Nørager var det 
Hans van den Berg og Bas Bosch (NL) 
der sikkert førte os gennem klasserne. 

Udstillingsudvalget er i efteråret blevet 
tilført nye medlemmer – Birgit Støttrup 
og Gitte Høy Nielsen og Helle Hvid Sø-
rensen har valgt at træde ud af udvalget 
efter et flittigt engagement i UU de sidste 
1,5 år. Tak til Helle!

Til Juleudstillingen i Strib har Uniq 
Hundefoder været så venlige at sponsere 
præmier til alle klassevindere.
        

Besøg Uniq her og læs mere om deres 
produkter!

Vi siger mange tak for deres support og 
håber at klubbens medlemmer støtter op 
om dem der vælger at støtte os.
Forberedelserne til vores januar-ud-
stillinger i Årslev 2025 er godt i gang. 
Hitlisteudvalget har arbejdet med at finde 
fine præmier til alle på hitlisterne og vi 
glæder os til at lave en fest, hvor vi fejrer 
alle der er kommet på klubbens hitlister.

Det nye udstillingsudvalg er godt i gang 
med at planlægge udstillingsåret 2026 
– få reserveret udstillingssteder og lave 
aftaler med dommere og ringpersonale. 
Nogle af de betragtninger vi har med når 
vi laver udstillingskalenderen for 2026 er:

•  I 2025 afholder DKK 17 officielle   
udstillinger og DBSK har 11 klubudstil-
linger – det er rigtig mange! Et simpelt 
regnestykke viser hvis man deltager i alle 
udstillinger med 1 hund i officiel klas-
se koster det – alene i tilmeldingsgebyr 
-kr.12.964,- En hver hobby koster penge 
og vi ser desværre på nogle udstillinger at 
tilmeldingstallet falder. 
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•  I 2026 har DKK planlagt 16 udstillin-
ger, hvoraf 3 er 3-dages udstillinger. Det 
giver udfordringer i forbindelse med 
placering af klubudstillinger.

•  Vi vil gerne fortsætte med at komme 
rundt i andre dele af Danmark med vores 
sommerudstilling, som i 2024 var på 
Trelde Næs og 2025 er på Langeland.

•  Vi vil fortsat meget gerne modtage 
forslag til udstillingssteder og dommer 
for vores klubudstillinger. Benyt gerne 
blanketten på hjemmesiden.

I maj 2025 afholder vi vores sommer-
udstilling og denne gang skal vi besøge 
Emmerbølle Strand Camping på Lange-
land. Der er masser af hytter i forskellige 
kategorier og prisklasser og selvfølgelig 
masser af skønne pladser til jer der kom-
mer med egen campingvogn.

Hytterne kan bookes fra 13. januar 2025 
kl. 9.00 på telefon +45 6259 1226

 ӥ Udstillingsudvalget

Nyt fra udstillingsudvalget

Sidder jeg ikke fint her, Berner Bessie’s 
Ingeborg

Saga - Werner Wix Afaia - 
laver tricks på stranden
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Opdatering af lister på DBSKs hjemmeside
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På hjemmesiden kan man finde lister 
over opdrættere, avlsgodkendte hunde 
og en Still Going Strong liste med hunde, 
der er i live og over 8 år gamle.
Disse lister har desværre en tilbøjelighed 
til at sande til, fordi vi sjældent får det at 
vide, når en hund dør eller en opdrætter 
stopper.

Derfor vil der nu hvert år komme en 
påmindelse – dette er den første – om at 
bidrage til at holde listerne opdaterede.
Det foregår på den måde, at der kommer 
en blanket på hjemmesiden, som man 
skal gå ind og udfylde hvert år i decem-
ber. Her krydser man af, at man selv eller 
ens hund stadig skal stå på de relevante 
lister. Lige efter nytår slettes de hunde og 
opdrættere, som ikke har meldt tilbage. 
Og man kommer først tilbage på listerne, 
når man har indsendt blanketten.
Det betyder ikke, at man for evigt er ude 
af listerne, men det skulle gerne virke 
som et incitament til at få indsendt sin 
opdatering.

Man kan til enhver tid udfylde blanket-
ten ”afmelding fra liste” som findes på 
hjemmesiden under punktet ”blanketter”

Fensholts Vakse Viggo med sit 
1. Barnebarn Haynell’s A Dream Came 

True Antonié

Anton nød at være med i sommerhus



Er din hund HS-testet?
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Hvis du har – eller har haft – en berner, 
som er blevet HS-testet hos Antagene, 
har du også indvilget i at holde forskerne 
bag testen opdateret om din hunds sund-
hedstilstand.

Der har tidligere været en mulighed for 
at gøre dette gennem Antagenes hjem-
meside. Men efter at hjemmesiden blev 
re-designet for et par år siden, er opdate-
ringsmuligheden forsvundet.

Da det er af stor betydning for den fort-
satte udvikling af testen, at der meldes til-
bage, er der nu kommet en ny mulighed 
for at indsende informationer.
Det foregår på den internationale ber-
ner-arbejdsgruppes hjemmeside www.
berner-IWG.org, hvor man går ind i 
menuen under” HS-testing” og vælger 
”HS Follow-Up”.
Her kan du udfylde et spørgeskema om 
din hunds helbred. Det er særligt vigtigt 
at udfylde, hvis din hund dør (uanset 
hvad den er død af), eller når den fylder 
10 år (da den så vil tælle med blandt de 
raske hunde).

Du er også meget velkommen til at 
indsende oplysninger for testede hunde, 
selvom de er døde for længe siden. De 
tæller stadig med i resultaterne.
Hvis du har en dyrlægeattest, et labora-
toriesvar eller en obduktionsrapport, der 
kan underbygge din hunds dødsårsag, er 
der også mulighed for at vedlægge den til 
spørgeskemaet.

De indsendte skemaer går direkte til 
Benoit Hedans e-post-kasse. Det er 
ham, der står for det videre arbejde med 
HS-testen på universitetet i Rennes i 
Frankrig. 

 ӥ Birgitte Damsgaard 
Berner-IWG webmaster

Terplingaards Flora alias Bella
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De danske hunde på European Dog Show 2024 i Celje, Slovenien
European Dog Show (EDS) er en interna-
tional FCI-udstilling, hvor vinderhunde-
ne modtager Europavinder titler. 

På disse udstillinger kommer de største 
opdrættere og de mest vindende hunde. 

Der er flere udstillinger omkring Europe-
an Dog Show. I år var der både en inter-
national udstilling og klubudstilling for 
Bernere.

EDS blev i år afholdt i Celje i Slovenien. 
En køretur på 1600 km. gennem hele 
Tyskland, hele Østrig og et stykke ind i 
Slovenien.  

Slovenien er et smukt og bjergrigt land, 
men det oplevede vi ikke særlig meget 
af, da størstedelen af opholdet foregik 
indendørs i Messecentret i byen Celje. 

Torsdag den 3. oktober var der en In-
ternational udstilling kaldet ”Platinum 
Slovenian Winner Show”, hvor dommer 
hr. Matt Tuominen fra Finland dømte 
Bernere. 

European Dog Show foregik lørdag den 
5. oktober, hvor dommer hr. Fabrizo La 
Rocca fra Italien dømte hanner, mens fr. 
Lisbeth Mach fra Schweitz dømte tæver. 

Samme dag var der også en klubudstil-
ling for Bernere kaldet ”European Club 
Speciality 2024”, hvor dommer hr. Doron 
Rachlin fra Israel dømte Bernere.

I år stillede 6 danske Bernere på EDS 
udstillingerne, nemlig:
Maestro - Maestro Jak z Obrazka (8,8 år)
Bogart - Kaimon Gerheil Earth Wind 
And Fire (7,11 år)
Quantus – Quantus Forever z Krainy 
Zeusa (7,1 år)
Cleo - Champalays Cleopatra Forever (22 
mdr.)
Daisy - Champalays Daisy of Danevang 
(22 mdr.) 
Fabi - Berntiers Don Giovanni (10 mdr.)

Tilsammen har de 6 Bernere vundet
7 klasser, modtaget 6 certifikater, 
ét V-CACIB, én Best i Racen, 
2 Best i Modsatte køn Veteran og 
1 Juniorvinder. 

Dermed har de 6 Bernere tilsammen 
opnået følgende titler:
• Slovensk Champion 
• Slovensk Junior Champion 
• Slovensk Veteran Champion 
• Slovensk Klub Champion 
• Slovensk Junior Klub Champion 
• Slovensk Veteran Klub Champion 
• Platinum Slovenian Veteran  
 Winner 2024
• European Club Winner 2024
• European Club Junior  
 Winner 2024
• European Club Veteran Winner  
 2024
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De danske hunde på European Dog Show 2024 i Celje, Slovenien
Derudover fik vi:

International Veteran Champion Maestro - 
Maestro Jak z Obrazka 

Res. European Winner 2024
Bogart - Kaimon Gerheil Earth Wind 

And Fire

Res. European Junior Winner 2024 Fabi  - 
Berntiers Don Giovanni

Klassevinder på EDS
Daisy - Champalays Daisy of Danevang
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De danske hunde på European Dog Show 2024 i Celje, Slovenien
Lørdag var en lang lang dag i godt sel-
skab. Nicole, Ulla, Henrik og jeg havde 
en dansker-camp, hvor vi hyggede med 
de andre udstillere. 

Hygge, nu med bobler og papkrus

Cleo vinder af 2 klasser
Cleo - Champalays Cleopatra Forever  ӥAnna Andreassen

De danske Berner repræsenterede Dan-
mark på fineste vis, og vi kan kun være 
meget stolte over de resultater, de har 
opnået på EDS 2024. 

Fridag med venner

Quantus 4. vinder af Champion klassen
Quantus Forever z Krainy Zeusa
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    Martsnummeret: 1. februar.
    Juninummeret: 1. maj. 
    Septembernummeret: 1. august. 
    Decemberrnummeret: 1. november.

    Filtyper og krav til fotos: 
    Vi kan bruge jpg, jpeg, tiff og bmp. 
    Til billeder inde i bladet kan næsten alle billeder taget med et digitalt kamera 
    bruges.

    Billeder indsendt til Berner Bladet kan også blive brugt på vores hjemmeside,     
    og  i andet materiale udarbejdet af Dansk Berner Sennen Klub.
    Du kan sende dit bidrag til bladet via hjemmesiden, berner-sennen.dk. 

    Fotokonkurrence:  
    Redaktøren vælger et forside og et bagside billede, ud af de indsendte billeder.
    Vinderne for hver, et gavekort til Bernershoppen. 
    Forsidebilledet deltager desuden i konkurrencen om, at blive "Årets forside".

    Priser for annoncering i vores blad:
    Pr. blad: Halvside 300 kr. og helside 500 kr. 
    Årligt: Halvside 1000 kr. og helside 1800 kr.
  

 Udgivelser og deadlines i 2025: 



Öreghegyi-Mackó Olivia - Liva
Harthin's Mattis - vores glade Mummi, 2 

år gammel og nyslået dansk champion

Tiffany og hendes store kærlighed for 
hundene, som altid er gensidig.

TEMA Sennen’s Harald (Anton) leger i 
haven
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Harthins Big Sam på 8 mdr og Caroline

 
Endnu et år er gået, årets sidste blad er trykt.
Tusind tak for alle de vidunderlige billeder og historier, 
I har sendt ind. Jeres bidrag er med til at skabe et blad, 
der både rører og inspirerer, og som fejrer de skønne
hunde, vi alle holder så meget af. 
 
Uden jeres billeder  og historier ville bladet ikke være 
det samme, og jeg er dybt taknemmelig for at kunne
samle og dele de små glimt af glæde, I sender. 
 
Jeg ønsker jer og jeres firbenede familiemedlemmer 
en rigtig glædelig jul og et lykkebringende nytår.

Med varme julehilsener 
Monica Ø. Rasmussen 
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På Berner Pladsen Vejle mødes vi tors-
dage aftener og træner rally og hvalpe/
unghunde. 

Vi træner i de lyser måneder og holder 
derfor vinterpause fra oktober til marts.
Pladsen har eksisteret siden 2013 hvor 
vi startede op i Vejle. I dag træner vi i 
Hedensted, så navnet er faktisk lidt mis-
visende.

Nyt Fra træningspladsen Vejle
Vi arrangerer også indimellem skole-ud-
flugt til en aktivitetshal. Det bruger vi 
gerne en kold og mørk vinteraften på. 
Det er hyggeligt at hilse på alle i den lan-
ge vinterpause.

Har man lyst til at være med kan man 
finde kontakt info på os i bladet.

Til træningen vægtes det højt at alle 
hygger sig og alle skal gå hjem med ideer 
til at aktivere egen hund derhjemme. 
Rally-øvelserne er generelt rigtig gode 
samarbejdsøvelser, så selv om man ikke 
træner for at gå til konkurrencer kan 
man sagtens bruge øvelserne til at holde 
sig aktiv med hunden derhjemme.
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Bernerpladsen Als/Sundeved har eksiste-
ret siden august 2011 og holder til på Als 
ved Notmark Gl. skole.

Pladsen styres til daglig af en styregruppe 
bestående af 4 personer.
Vi træner tirsdage i sommerperioden i 
Notmark og i vinterhalvåret i en ridehal 
ved Stenderup nær Sønderborg.

Vi har en fast træner tilknyttet til at va-
retage træningen og som typisk består af 
rally/lydighed.

Pladsen har desuden investeret i agility 
redskaber og udstyr til vognkørsel, som 
også bliver brugt lejlighedsvis.

Udover træningen er der gennem ef-
terhånden mange år lavet gåture såsom 
nytårskur i december, sensommertur i 
september og lokale gåture.

Pladsen står desuden som arrangør 
af Skue I Syd som bliver afholdt årligt 
august/september.

 ӥ Styregruppen Als og Sundeved 

Nyt Fra Bernerpladsen Als og Sundeved
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Nye titler

Pilegaarden's Jazzmin of Hazelwood og 
fører Mette Ester Hansen opnåede d. 
28/9 deres LP1-titel da de var til LP prøve 
under dommer Laila Lysdal.

D. 29/9 bestod BernerBanden bestående 
af Amanda, Tulipános Berni Fazer og 
Berlemo´s Aragon deres 3. Guld prøve i 
HLT (HverdagsLydighedsTræning) og de 
kan nu hver især bryste sig med et HLT 
Championat.

Berlemo´s Aragon har her i 2024, godt 
9 år gl., tilført 2 Championater til sit CV, 
nemlig Dansk Lydigheds Champion og 
Dansk HverdagsLydigheds Champion.
Dette er så Aragons 5 Championtitel i 4 
forskellige discipliner.
Veteran Champion og Klub Veteran 
Champion (Udstilling)
Dansk Rally Lydigheds Champion (Rally)
Dansk Lydigheds Champion (LP) og 
Dansk Hverdags Lydigheds Trænings 
Champion (HLT)

Quintessa von Romanshof ført af Lenette 
Lyngbye har opnået LP2 titlen



26

Nye titler

Amazing Tiklo’s Light My Fire ført at 
Rikke Young Nan Nielsen har opnået 
HLT Guld

Werner Wix Afaia har opnået sin LP1 
titel ført af Lene Hadberg Sørensen

Team Hedevangs Leonardo ført af Pia 
Byrial har opnået deres Rally Øvet 
Mester

Team Hedevangs Pablo ført af Pia Byrial 
er blevet Dansk Rally Lydigheds Cham-
pion

A Kind of Magic Von Romanshof og 
Lenette Lyngbye opnåede deres LP1-Titel 
på deres første konkurrence-tur her slut 
Oktober.
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Vognkørsel er en god måde at bruge vo-
res hunde på, de er skabt til at arbejde og 
de fleste elsker det.

Mason begyndte til vognkørsel kort efter 
at vi havde været til prøvetime i Gelsted 
på Fyn.
Både han og vi blev hurtigt bidt af det, 
det er sjovt og en hyggelig måde at være 
sammen med ham på.
Han elsker det og halen står højt og flot 
når han bliver spændt for.

I starten får de et par dunke spændt på 
selen for at vende sig til at have noget på 
slæb. Og så ellers en begynder vogn på 2 
hjul som ses på billedet af Mason.

Vi har købt en gammel mælkevogn som 
vi er ved at sætte i stand til ham. Men en 
almindelig trækvogn er også fin, dog må 
den ikke blive for tung.
Vi glæder os til at han kan blive spændt 
for den gamle vogn og give børnebørne-
ne en herlig tur. 

Vognkørsel

 ӥ Anette Mona Petersen

Hoopers
I år er vi i Kennel Bernerfryd begyndt 
at gå til ”Hoopers” med vores to drenge, 
Nimbus og Woodstock, og vi vil gerne 
fortælle lidt om det. 
Hoopers er en hundesport hvor alle 
kan være med, da føreren af hunden 
så godt som det nu kan lade sig gøre, 
skal fjern-dirigere sin hund igennem en 
forhindrings-bane, som består af buer, 
”hoops” og tunneller, hunden skal løbe 
igennem, samt tønder og andre forhin-
dringer den skal løbe udenom, alt sam-
men ved hjælp af dirigering fra førerens 
kropssprog, håndsignaler og komman-
doer. 

Så det handler i høj grad om samarbejde 
mellem hund og fører, og gør det spæn-
dende og udfordrende for begge parter, 
og alle kan være med uanset alder og 
kondition i øvrigt.
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Hoopers har ingen spring og stejle 
forhindringer, men kun jævne og bløde 
sving hunden skal forcere buerne i, og 
derfor kan vores tungere hunde sagtens 
være med, da de bløde   og jævne løbe 
linier uden skarpe vendinger og drejnin-
ger gør det skånsomt for led og muller, 
og nærmest er en ny, sjov leg som de får 
tilbudt. Vores drenge synes helt tydeligt 
at det er super sjovt.

På konkurrence plan handler det selv-
følgelig om at komme igennem banen 
på den hurtigste tid, men der er vi slet 
ikke endnu, og kommer det heller ikke, 
vi nyder bare samarbejdet og aktiviteten 
med vores drenge, som udover at ha’ det 
sjovt sammen med os, også får styrket 
deres kondition, og det er i øvrigt også en 
udfordring for os som hundeejere at blive 
tydelig og kunne koordinere kommando, 
kropssprog m.m. Vi har haft mange gode 
grin i starten hvor man måske får stukket 
armen med igennem buen, eller laver an-
dre begynderfejl, som hunden tålmodigt 
må bære over med.

Så hvis du mangler lidt inspiration til at 
aktivere din Berner, kan vi kun anbefale 
Hoopers, og glædes over at lave noget 
sammen med sin hund, der styrker bån-
det og samarbejdet imellem os.

 ӥ Berner hilsen fra Jens og Lone

Hoopers
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Læse-Hunden Ester
Går du med tanken om, at din bedste 
kammerat, også skal være en bedste kam-
merat for et barn med udfordringer, så er 
Læsehund simpelt hen et godt initiativ.

Man kan dog ikke bare tage hen på en 
skole eller bibliotek og sige min hund 
skal være læsehund, man er nødt til at få 
den testet, om den er egnet, og det står 
Fonden for Socialt ansvar for (https://so-
cialtansvar.dk/indsats/laesehunde/)
De har løbende teststeder landet over, og 
man kan finde et sted som passer ind i 
ens geografi.
Man ansøger fra nævnte hjemmeside.

Hvad kræves der så for at kunne kom-
me til prøve?
Hunden skal være sund og rask, have 
alle sine vaccinationer i orden, og den 
må ikke være på smertestillende medicin 
eller noget tilsvarende.
Og hvorfor må den så ikke det?

Grunden er, at hvis den har et sted i 
kroppen den har ondt, og et barn kom-
mer til at røre eller trykke der, så kan 
det være at hunden markerer eller bider, 
og det er en situation man ikke ønsker, 
hverken for barn eller hund.

Hunden skal også være rolig, social og 
glad for børn samt stabil i forskellige situ-
ationer, og så er det et stort plus, hvis den 
også kan lave lidt Tricks som barnet kan 
hygge med i en lille pause.
Når din hund er godkendt, så står der 
en verden af oplevelser foran dig og din 
hund.

Målgruppen er børn fra 1.-5. klasse som 
har læseudfordringer, dårlig koncentrati-
on, måske har de en diagnose etc.

Man har typisk et forløb over 6 uger med 
et barn, og man giver så barnet et di-
plom, hvor der er et billede af barnet og 
læsehunden, som bevis for godt udført 
arbejde. Man kan godt have mere end et 
forløb med samme barn, hvis det viser 
sig nødvendigt.

Esther som læsehund.
Esther blev godkendt som læsehund, og 
har virkelig sat sine poteaftryk hos nogle 
børn på skolen i vores by. Det at kunne 
arbejde lokalt med Esther, var virkelig et 
plus, for mange børn kendte hende og de 
to andre, og var trygge ved hende, trods 
hendes størrelse. Glæden ved at komme 
ind i læserummet viste hun gang på gang
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og hun udviste en kæmpe kærlighed til 
børnene, som blev gengældt tidligt.
Når et barn skal læse, skal man som hun-
defører være passiv, man må ikke hjælpe, 
rette eller bryde ind. Barnet skal have 
fred til at læse selv, men hvis barnet spør-
ger om hjælp, så må man godt hjælpe 
lidt videre. Jeg oplevede tit, at når barnet 
gik i stå, havde et svært ord, eller tabte 
koncentrationen, så fik Esthers pels nogle 
gevaldige kram, og barnet søgte ”hjælp” 
hos hende. Ofte løste Esther og barnet 
problemet selv, og så kunne man sidde og 
se den glæde i barnets øjne, som der kom 
med følelsen af: ”Yes jeg kunne godt”. 
Man kunne se det stod skrevet i ansig-
tet, og når barnet bliver stolt og glad, ja 
så blev Esther det samme, og kvitterede 
gerne med at lægge sig på ryggen så hun 
kunne blive kælet på maven, eller med at 
give kys.

Jeg har også lagt øre til mangt og meget, 
når vi var færdige med at læse, og hyg-
gede med Esther. En slags voksen som 
de kunne snakke med, og fortælle rigtig 
mange ting, som jeg stadig bærer som 
hemmeligheder, børnene skal vide de kan 
stole på én, det er vigtigt. 

Esther sluttede sin karriere som læse-
hund da hun sprang sine korsbånd. Det 
gav en længere sygdoms periode, og hun 
har fået gigt, så hun er desværre pensi-
oneret på det plan nu, men hun møder 
ofte et par af ”sine” børn, og hun kan 
kende dem, hvilket er til stor glæde. 
Har du mod på at din hund skal være 
læsehund, så spring ud i det, børnene har 
brug for dig og din hund, og det er en 
fantastisk og hjertegribende oplevelse.

Jeg har tilladelse til at vise billeder af en 
af læseeleverne sammen med Esther.

 ӥ Lis Gøtche Østergaard

Læse-Hunden Ester



Öreghegyi-Mackó Olivia - Liva og hendes far Berningtons Widunder - Theo

Harthins Big Sam på 8 mdr.
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Amazing Tiklo's Piano Man "Manfred"
Udelivet er skønt allerede som 4 uger – men man bliver også lidt beskidt

Rasmus elsker at være i haven, og viser 
stolt frem hvad han finder.

Heyyy laver en konkurrence - hvem kan 
lave det grimmeste fjæs
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Ny i Rally
Mason og jeg har kun prøvet rally få gan-
ge men vi synes at det er sjovt at prøve 
alle de forskellige øvelser. 

I starten tænkte jeg, hvordan skal jeg 
lære og huske alt det. Så hørte jeg at man 
kan finde videoer med hver enkelt øvelse 
på DKKs hjemmeside, så dem bruger jeg 
når jeg kommer i tvivl og jo flere man 
ser jo nemmere bliver det at genkende 
skiltene og så behøver man ikke at tænke 
på alle skiltene hele tiden når man er på 
banen, for hver enkelt giver sig selv når 
man kommer dertil.
Var slet ikke klar over at man kunne lære 
sin hund at gøre så meget forskelligt i 
træk. 
Og sikke nogen grin man kan få når man 
pludseligt står der, viklet ind i hinanden. 
Første gang vi prøvede en rigtig bane, 
med dommer, var på DBSKs store som-
mer Event på Trelde Næs i sommers og 
vildt overrasket blev vi da vi fik en tredje 
og femte plads, så et eller andet kunne vi. 

 ӥ Anette Mona Pedersen

Gammel i Rally
Rally er en dejlig aktivitet man kan lave 
med sin hund. Det er ikke så formelt og 
stift som f.eks. DKKs LP programmer 
godt kan virke til at være, og alligevel kan 
man nemt få banerne til at blive sværere, 
hvis man savner udfordring. Hunden ny-
der som regel i Rally at den skal arbejde 
tæt på hundeføreren og den må opmun-
tres verbalt gennem hele banen.
Rally kan derfor nemt laves på det niveau 
man selv er nået til og det er for både 
hunde og gamle hund.

Når hunden bliver over 8 år, så må den 
starte i Rally Senior, der er en bane hvor 
der er sparret lidt på øvelser med for 
mange stillingskift, fordi hunden er æl-
dre, til gengæld er det så øvelser fra alle 
de øvrige klasser der findes i en Senior 
bane dvs. også Champion øvelser. 

 ӥ Af Joanna Gram

Saga - Werner Wix Afaia 
- nyder efteråret
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Vi er vist nok blevet lidt bidt af Rally
Efter at have delt nogle videoer på Face-
book af Pablo blev vi i 2021 introduceret 
for Rally Lydighed.
Jeg mindes, at jeg skrev til kontaktper-
sonen i Rally for kredsen, om det var 
muligt at deltage.
Der kom prompte svar retur. Ja, det er da 
muligt, men Berner er jo ikke så hurtige. 

Jeg tog alligevel mod til mig, og fik meldt 
os til.
Hold da fast! Det var slet ikke så let, og 
mit tempo skulle skrues gevaldigt ned, 
for at få den store bamse med.
Vi begyndte med prøverne, og bestod 
hver af vores 3 første prøver og så opnår 
man titlen Rally Begynder Mester, som 
man mod betaling hos DKK kan få tilført 
hundens stamtavle.
 
Pablos lillebror Leonardo flyttede ind i 
2022, så det var først i 2023 vi sådan rig-
tig kom i gang igen og hvor Pablo så blev 
Rally Øvet Mester og lille Leonardo blev 
Rally Begynder Mester.
Jeg havde en forventning om, at det 
ville være 100 gange nemmere med nr. 
2 hund, men jeg kunne godt tro om! 
Leonardo var faktisk ikke velkommen 
til træning, da han larmede højlydt og 
kunne være totalt udenfor pædagogisk 
rækkevidde.

I marts i år rykkede Pablo op i Ekspert 
klassen. Man bestemmer selv om man vil 
gå en klasse op med sin hund, når bare 
den har bestået 3 x i den klasse man er i.

Men efter at vi have opnået 100 point og 
blev udtaget til DKKs konkurrencen på 
tværs af alle racer - Årets Hund 2023 i 
Øvet klasse. Synes jeg tiden var inde til at 
prøve kræfter med Ekspert klassen.
Vi kom faktisk desværre heller ikke med 
til Årets Hund konkurrencen, da al ud-
kørsel blev frarådet pga. sne den weekend 
– æv æv for sådan en ”Once In A LifeTi-
me” oplevelse, det sker, men ikke ret tit at 
der er berner udtaget til Årets Hund eller 
DKKs DM for den sags skyld så stolt, 
bare af udtagelsen, det er vi berner-ejere, 
når det lykkedes at stige helt til tops, eller 
bare et godt stykke vej deropad.

I maj rykkede Leonardo til Øvet klasse, 
efter at have opnået 99 point og med 
den 3. beståede Øvet prøve opnåede han 
titlen Rally Øvet Mester.
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Vi er vist nok blevet lidt bidt af Rally
Begge bamser var meldt til Vilhelmsborg 
Cup d. 9. Juni i år, hvor Pablo vandt den 
ene Ekspert klasse med 100 point, fik sit 
3. Certifikat og blev dermed Dansk Rally 
Lydigheds Champion.
I den anden klasse opnåede han 96 point 
hvilket gjorde ham til samlet Vinder 
af Vilhelmsborg Cup 2024 og dermed 
vinder af titlen "RLEVHB2024" som også 
blev tilføjet stamtavlen.

”Lille” Leonardo opnåede 87 point i 
første prøve og 92 point i 2. prøve hvilket 
gav ham 2. og 3. beståede prøve – som 
Rally folket i øvrigt også kalder ”at opnå 
en Pind” - og dermed kan han nu bryste 
sig med titlen Rally Øvet Mester.

I september i år lykkedes det endelig for 
Pablo at komme med til Årets Hund. Vi 
var nr. 4 på kvalifikationslisten og blev nr. 
5 på dagen og sluttede også som nr. 5. En 
kæmpe oplevelse overhovedet at få lov 
til at være med i så dygtigt et felt. Pablo 
var MEGET glad på banen og lavede et 
par gevaldige hop, hvilket jeg burde have 
givet ekstra point, men dommerne delte 
vist ikke denne opfattelse 

Jeg smiler ofte når jeg tænker tilbage på 
min træner som skrev, at vi godt kunne 
være med, men at berneren jo ikke var 
den hurtigste. Jeg kan kun være enig, 
men hvor gør det mig glad, når jeg får 
kommentarer som: "Det så ud som om 
han fløjter hele vejen rundt" eller "Halen 
logrer hele vejen rundt", 

"Hvor er han bare på", "Hvor er jeg bare 
vild med dine bamser", "Hvor er jeg bare 
imponeret over, at du kan få de store 
hunde rundt på den bane" og jeg kan 
blive ved, vi bernerejere får virkelig man-
ge rosende ord med på vejen, når vores 
bamser rigtig viser deres arbejdsvillighed 
frem. Bamserne synes Rally giver mening 
og er der noget en berner elsker, så er det 
meningsfuldt arbejde sammen med os.
Jeg har i hvert fald erfaret at Rally folket 
er et fantastisk folkefærd, at tilbringe tid 
sammen med. De er SÅ anerkendende.

 ӥ Pia Byrial
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Bernerpladsen Als og Sundeved afholder medlemsmøde 
lørdag d. 1. februar 2025 kl. 10.00

Mødet er for alle klubbens medlemmer og medlemmer af træningsplad-
sen og afholdes på Vaskilde 56, Dybbøl, 6400 Sønderborg.

Kom og hør nærmere om hvad vi går og laver og tilbyder.

Tilmelding senest uden før på mail: julius_samson@hotmail.com 

Vi sørger for lidt mad og drikke.
På træningspladsen vegne

Bent Jacobsen

Medlemsmøde 

Harthins Yves Saint Laurent og Harthins Z
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Vennebog
Hej allesammen
Mit navn er Amadeus, jeg bor i Vojens 
med mor og far (Jette og Kaj)
Håber I har lyst til, at læse lidt om, hvad 
jeg fordriver tiden med.
Mor sørger stort set, for mine hovedmål-
tider.
Far lufter mig om morgenen, og mor om 
aftenen, samt kører mig til træning og 
svømning.

Mine bedste venner:
Ally som også er en berner, på min egen 
alder, og bernerne Amanda, Aragon og 
Fazer. Men er en stor mor-og-far-bejs, 
jeg synes bare ikke det kan være rigtigt at 
de ikke begge vil være lige i nærheden af 
mig…….konstant!

Det jeg elsker mest:
At hjælpe med at beskærer buske, hoppe 
i søen, som mor og far ikke kan lide lug-
ten af, gå med mor i haven, for at plukke 
bær og tomater, der falder altid, nået af til 
mig, være i køkkenet, når mor laver mad, 
der falder altid, nået af til mig. Far er den 
bedste til at lægge sig på gulvet og hygge, 
og min vand spray flaske, er altid med på 
tur.

Navn: Von Tiegel’s Amazing Amadeus

Fødselsdato: 19-04-2024

Vægt:30 kg

Kalde navn: Amadeus

Kælenavne: Bassemand, Deus, skat og 
pjatfis. 

Biologiske forældre: Pa-Di Sinclair’s 
Qador (far)
Daisy Bjørkdotter Av Sennenlio (mor)

Opdrætter:  Hanne Tiegel

Fritidsinteresser:
Svømning, træning, ringtræning gerne 
efterfulgt, af flere timers søvn, under og 
bag busken.
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Livretter:
Lever, kød, leverpostej, ost, samt en 
forkærlighed for paneret stegt flæsk med 
persillesovs. MUUUUMS
Elsker virkelig at fin sortere min mad, så 
jeg helst kun får kød.

Upopulært mad:
Tørkost samt grønsager – WRRRRAD!

Fact:
Mine forældre ville enlig først have haft 
hund om 10år, når min far skulle på 
pension, men de kunne ikke stå for mig. 
Grundet min fars sygdom, har det været 
perfekt at få mig på det tidspunkt, da jeg 

har været der rigtig meget for ham. 
Hjælper også mor, med ikke at fare så 
meget rundt, da jeg jo også har behov for 
hvile, så vi er alle 3 rigtig gode for hinan-
den.

Udfordringer:
Er nysgerrig og vil gerne snakke med 
andre, men trækker mig, når de kommer 
for tæt på.

Ynglings legetøj:
Piv dyr, samt min store tennisbold og 
tøjdyr.

Udstyr:
Har fået min egen Rolls-Royce, er dog 
ikke helt tryk ved den endnu, men øvelse 
gør mester.

Vennebog
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Dårlige vaner:
Elsker at hjælpe mor og far, tøj på, træk-
ker både sokker og bukser af, når de skal 
på. Har meget selektiv hørelse, når de 
synes jeg skal inden døre…..Er bare en 
ude hund.

I regn og slud:
Amadeus skal ud, efterfulgt af hygge med 
håndklæde og tørre-dækken.

Håber I har nydt, at få et lille indblik i, 
hvad jeg fordriver tiden med.

100m Mester i Svømning.
Jeg har min egen hundesvømmehal, godt 
nok beliggende hos Charagons Hunde-
center, men det er altså min! De første 
par gange, har min træner været så sød 
til at hjælpe mig, så jeg kan lære det. Hun 
har så meget tålmodighed, er kærlig og 
professionel, det er bare en kanon ople-
velse og jeg husker altid at løbe hen og 
sige ”Tak for hjælpen” til hende når jeg er 
gået op fra basinnet igen.

Første gang jeg skulle passes ude:
Far skulle opereres, og de havde ingen 
til at passe mig, mor spurgte min træner 
fra Charagons Hundecenter, som ikke 
tøvede med at sige ja, det var en dejlig 
oplevelse. Derude kunne jeg løbe rundt 
ude på deres store gård, samt de åbne 
marker og lege med mine 3 venner. Det 
at jeg kender dem alle på gården, var bare 
guld værd da de er de eneste, der kan få 
lov til at komme tæt på mig, udover mor 
og far.

Vennebog
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Nyt fra træningspladsen  Ballerup
Vi havde den stiftende generalforsamling 
den 14/10 1984, hvilket betyder at vi har 
40-års jubilæum i år. Det vil vi fejre sam-
men med vores juleafslutning. 
Vi startede med 2 hold, Finn Madvig 
Jensen og Niels Hoffmann var trænere, 
og der var ca. 20 hunde. 
Vores styringsgruppe bestod dengang af 
Ole Romer, Ole Funch, Niels Bringstrup, 
Finn Madvig, Inge Storm og Irma. 
Vi havde fundet et grønt område i Bal-
lerup Idrætspark, hvor vi fik lov til at 
træne. 
Vores-10 års jubilæum:

Efter et par år fik vi råd til at bygge et 
rekvisitopbevaringsskur. Vi skulle selv-
følgelig holde en indvielse, og der skulle 
være en til at klippe snoren over; hvem 
skulle det være? vi stilede højt og in-
viterede selveste dronningen. Vi blev 
godt nok lidt nervøse, da vi havde sendt 
brevet, for tænk hvis hun kom, hvordan 
skulle vi så tage imod hende. Men (måske 
heldigvis) fik vi et meget fint brev tilbage 
hvor de beklagede at hun ikke havde tid.

Vi kom godt i gang med træningen, og 
der kom flere hunde til, så for at Finn 
og Niels ikke skulle have for mange på 
holdene begyndte Niels Bringstrup, Inge 
Storm, Irma og Anne-Mette at hjæl-
pe med træningen. Vi deltog til alle de 
fantastiske træningsseminarier, der har 
været i klubben, så vi blev klædt på til at 
tage hold.
Tilbage i 2000 måtte vi også finde en ny 
plads, da Ballerup Cykel Arena skulle 
ligge, hvor vi trænede, men heldigvis fik 
vi et andet sted i idrætsparken, hvor vi 
fortsat er. 

Vi har gennem årene deltaget i Berner 
Marked, Træningstræffene mellem plad-
serne på Sjælland men dette er stoppet 
efter kredsene blev nedlagt. Desuden har 
vi på pladsen været værter for vognkørsel 
et par gange. Vi har også haft Fastelavns-
ture til Kongens Have.

Fastelavn 2009: 
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Nyt fra træningspladsen  Ballerup
Vognkørsel 2019:

Vi har i alle årene holdt afslutning på 
træningen op til sommerferien, hvor 
vi ’nøjes’ med flæskestegs-sandwich og 
pølser, og en juleafslutning, der gennem 
30 år har været i en spejderhytte i Rude 
Skov, ’Posthuset’. Her har der altid været 
julemiddag med flæskesteg og risal-
amande på menuen. 
Juleafslutning 2018:

I dag er vi ca. 30 tilmeldte hunde og træ-
nerne er Birger, Irma, Anne-Mette, Mette 
og Kenneth hjælper til med de praktiske 
ting.
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40 års jubilæum
1984 – 2024

Gennem årene har der været flere for-
skellige trænere, nogle har holdt ved 
mens andre stoppede hen ad vejen. 
Blandt de trænere vi har haft, har været 
Ulla Hobert, Lene Hadbjerg, Betina Juel, 
Helle Kublitz, Claus, Kjeld, Kenn, Jørgen, 
Rikke m.fl.

De 3 hold vi træner i dag er: hvalpe-
holdet, ung hunde/vedligehold og ly-
dighedsholdet, Vi træner efter positive 
træningsmetoder. Der indgår øvelser til 
LP-prøverne, rally og andre sjove ting.

Vi vil rigtig gerne sige tusind tak til alle 
jer der har hjulpet med træningen, vores 
arrangementer, og til alle jer, der altid 
giver en hånd med til at stille rekvisitter-
ne op.  

Nyt fra træningspladsen  Ballerup
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TrygFonden Besøgshund

Én uge inden sessionen modtog vi en 
e-mail med videoer af eksempler på, 
hvad hunden skulle igennem på dagen. 
Jeg tog det helt roligt, for jeg var sikker 
på at Cody nok skulle kunne gå igennem 
de test. Det var dog lige indtil jeg så vide-
oen af testen med albuestokkene. Stok-
ken skulle vælte lige ved siden af hunden. 
Det havde vi ikke trænet og jeg havde 
slet ikke tænkt på at træne sådan en 
situation. Vi havde heldigvis et par gamle 
krykkestokke stående i kælderen. De 
blev fundet frem, støvet af og så gik ugen 
ellers med fuld fokus på at vænne Cody 
til en krykkestok som væltede lige for 
ørerne af ham. 

Mit navn er Stephanie, jeg er 34 år 
gammel og uddannet fysioterapeut. Til 
dagligt arbejder jeg som sagsbehandler af 
hjælpemidler, hvor jeg sidder på kontor 
på et plejehjem. Cody var 12 uger første 
gang han var med mig på arbejde, og 
det var ligeledes første gang han stiftede 
bekendtskab med den ældre målgruppe 
på et plejehjem.

Siden han var hvalp, sendte familien og 
venner, uafhængig af hinanden, links til 
Tryg Fondens Besøgshundeordning. De 
var enige om, at med det sind Cody hav-
de, var han den helt perfekte besøgshund. 
Cody elsker alt og alle, og nyder at være 
lige der, hvor han kan være i centrum. 
Dog måtte vi pænt vente, da hunden skal 
være fyldt 2 år inden man kan ansøge.

Cody kom ofte med på arbejde og turen 
rundt på plejehjemmets afdelinger var så 
livsbekræftende! Særligt når vi tog turen 
igennem demensafsnittet, kunne jeg se 
hvordan smilende kom frem og øjnene 
lyste op ved beboerne. 
En ældre dame, som jeg normalvis mødte 
siddende passiv i sin kørestol med et 
tomt blik i ansigtet, kunne pludselig rette 
overkroppen op og række armen frem, 
for at ae Cody. Hun fik et stort smil på 
læben og liv i ansigtet. 
En ældre herre som jeg altid mødte, 
gående restløst rundt på afdelingen, kom 
hen og snakkede. Han kunne nu huske 
tilbage fra dengang han var barn og 
fortalte om de hunde han var vokset op 
med. Cody blev sluppet fri ude i deres 
have og de nød at kunne sidde og kigge 
på at han legede. 

Efter den dag, var jeg slet ikke i tvivl, 
Cody skulle trænes op til at blive besøgs-
hund! 
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Hvis han kunne give så meget glæde, 
bare ved at være der, så ville jeg gerne 
sætte et par timer af min fritid af til det. 

Vi gik i gang med træning, som jeg tænk-
te kunne være relevant. Det var bl.a. at 
lære ham at kunne gå ved siden af noget 
med hjul, kunne klare at blive klappet på 
hele kroppen, få dejlige krammer, kunne 
klare at blive hevet i pelsen, at kunne tage 
godbidder helt stille og roligt fra hånden 
osv. Generelt sørgerede vi for at udsætte 
ham for alverdens ting, her i blandt høje 
lyde, være med på ture i ladcykel, gå til 
hundefitness og stå på paddleboard. 
Tanken var at gøre Cody så selvsikker og 
mental stærk om mulig.

Inden vi tilmeldte os, læste jeg alt der 
stod på hjemmesiden – www.besogshun-
de.dk, bl.a. retningslinjerne omkring det 
at være besøgshund og det at være ejer til 
en besøgshund. 
Der skulle være styr på diverse vacciner, 
lydighed og jeg skulle gennemføre en on-
line test ”Klar til session”. En af de vigtige 
retningslinjer, som jeg ved deler vandene 
er, at en besøgshund ikke må fodres med 
BARF. Årsagen er, at hunde der fodres 
med råt foder udskiller bakterier, som 
kan udsætte de sårbare ældre for smitte. 

Cody er ”heldigvis” verdens mest kræsne 
hund! Han har én gang fået tilbudt et råt 
kødben, og aldrig har jeg set en hund 
have hurtigere brækrefleks. Det skulle 
han absolut ikke nyde noget af. Så hellere 
hans lækre tørfoder og alm. godbidder. 
Vi føler derfor ikke vi tager noget fra 
ham, da det alligevel aldrig vil være noget 
han selv ville vælge at spise. 

TrygFonden Besøgshund
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TrygFonden Besøgshund
Nå, men tilbage til krykkestokkene. Vi fik 
trænet at de lå på gulvet, vi sparkede til 
dem, væltede dem ude på græsset og til 
sidst på gulvet lige ved siden af ham. Han 
kiggede på dem når de larmede, men 
ellers var han nu klar til sessionen. 

Dagen vi havde ventet på i over 2 år var 
endelige kommet, og jeg var nervøs og 
spændt! 
Sessionen blev afholdt på et plejehjem, 
hvor de ældre sad klar på række for at 
kigge på. Der var masser af hunde som 
var klar til test og mange mennesker, så 
det var med at holde hovedet koldt. 

Vi startede hos en dyrlæge, som gennem-
gik Cody og lavede sundhedstest på ham. 
Alt så fint ud, og vi fik grønt lys til at gå 
videre til mentalundersøgelsen. 
Her mødte vi den sødeste hundeadfærds-
konsulent. Hun havde placeret sig i en 
kørestol, for at aflæse hvordan hunden 
reagerede på det. Jeg tror faktisk aldrig 
Cody opdagede at hun sad i en kørestol, 
for han satte sig straks klar med ryggen 

til hende, for nu skulle han nusses. Det 
var en meget positiv adfærd han udviste 
der, forklarede konsulenten. 
Efterfølgende skulle vi vise lidt lydighed 
i form af ”gå plads”, kontakt, sit, blive 
og indkald. Cody klarede det til UG! Vi 
måtte heldigvis gerne have godbidder 
med ind til testen. 
Så var det blevet tid til test af lyde. Kon-
sulenten kom gående med et gangstativ, 
som hun bankede hårdt ned i gulvet, 
Cody skulle gå over plastik, der blev 
kastet en metaldåse på gulvet og til sidst 
de frygtede krykkestokke. Cody kiggede 
skævt da hun væltede den ene på gulvet, 
men han opsøgte hende med det samme 
bagefter, hvilket var enormt positivt. Som 
hun sagde, de forventede ikke at hun-
dene skulle være robotter, de må gerne 
reagere, men derefter skal de have lyst til 
at komme hen til personen igen, som er 
skyld i lyden. 
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TrygFonden Besøgshund
Cody skulle også vise at han kunne lade 
godbidder være, som blev kastet på gul-
vet og at han kun måtte tage godbidder 
fra hånden når han fik lov. Denne test var 
med henblik på hvis de ældre taber medi-
cin, chokolade eller andet på gulvet som 
ikke er sundt for hunden. Her klarede 
han sig også igennem uden problemer. 
Adfærdskonsulenten, var meget tilfreds 
med Codys adfærd, og hun kunne endda 
få lov til at give ham den største kram-
mer, som efterfølgende blev forsidebille-
det på deres Facebook opslag fra dagens 
session.

Til slut skulle jeg hen og snakke med 
deres projektleder, for at jeg også kunne 
vurderes, om jeg passede ind i rollen som 
besøgshundefører. Det kræver nemlig 
også noget som ejer at være i kontakt 
med de ældre, acceptere at det ikke er 
alle som ønsker at snakke med din hund 
og kunne være i at de ældre afgår ved 
døden.

Efter sessionen måtte vi vente hele 24 
timer inden vi fik vores svar. Projektle-
deren havde meldt ud at vi ikke skulle 
være nervøse, men jeg turde ikke håbe på 
noget før vi fik svaret. 
Dagen efter tikkede e-mailen ind – Vi var 
GODKENDTE! 
Sikke en lettelse og hvor var jeg bare 
mega stolt af Cody. Efter 14 dage modtog 
vi vores arbejdstøj (Håndklæde, bandana, 
håndsprit, navneskilt og informations-
materiale), og så var vi ellers klar til at 
komme i gang. 
Første step, er dog at finde en løsning på, 
hvordan Cody kan have sin seje orange 
bandana på, for med så stor en race, så 



47

så har den lidt svært ved at nå rundt om 
halsen. Men de havde den ikke i større 
størrelse. 

Efter vi blev optaget har vi oprettet os 
på deres hjemmeside, hvor alle kan læse 
vores profil, og plejehjemmene kan lede 
efter en besøgshund. Vi kan på samme 
måde læse om de plejehjem som søger 
hunde, og se om vi kan finde et godt 
match. Jeg har ligeledes skulle gennem-
føre onlinetest omkring hygiejne samt 
viden om demens. 

Vi har desværre haft lidt opstarts vanske-
ligheder, da det ikke har været nemt at 
komme i kontakt med plejehjemmene. 
Men det er lykkes nu, og vi skulle meget 
gerne komme i gang med besøgsordnin-
gen snarest.
Jeg er en travl person og har derfor ikke 
tid til at besøge plejehjemmet i week-
enden eller i løbet af formiddagen. Min 
mulighed er en fast eftermiddag i ugen, 
hvilket der blev taget godt i mod, da der 
på det tidspunkt ofte ikke sker mange 
aktiviteter på plejehjemmet. 

Vi føler os i trygge hænder som frivillig 
ved Trygfoden, som allerede har kon-
taktet os for at følge op på om vi havde 
behov for hjælp til at finde et plejehjem. 
Jeg er ligeledes blevet inviteret til en gra-
tis netværksdag, hvor der bl.a. er foredrag 
med en hundeadfærdskonsulent, de-
menskonsulent og ernæringsekspert. 

Vil du være med til at gøre en forskel, så 
find oversigten over næste session nær 
dig på hjemmesiden. Vi glæder os til at 
få nye ”kollegaer”, som vil være med til at 
sprede glæde blandt de ældre. 

 ӥ Stephanie Ann Juul Rasmussen

TrygFonden Besøgshund
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Ebba 3 ½  mdr – på havearbejde

Team Hedevangs Pablo blev nr. 5 til 
Årets Hund 2024

Maddison i perfekt dæk.

Fensholt's Tara elsker at hoppe op på 
bordene i skoven. Tara er nu 6 år, og frisk 

og glad.



Gentlemanden Rasmus, da han skulle 
med til barnedåb i juli.

Bernerglæden's Burlesque aka Beauty 1½ 
år gammel, Mor Fensholt's Tara og far 

Terplinggaard's Qantas

Hvalpetræf med tema Sennen’s 
til Amalienborg

Harthins Z nyder vinteren
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Karla 7 mdr Nelly 2 år 10 mdr
TEMA Sennen’s Harald på 6 måneder, 

har svært ved at holde tungen lige i 
munden.

Mount Blässis Be My Proud Touch

Kennel Fentholt i opdrætsklasse fra 
Sortebakkehallerne lørdag, hvor vi fik 

Ærespræmie.
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5.038 kr.
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Kære opdrættere 
Husk, at du som opdrætter kan få gratis medlemskab til dine hvalpekøbere.

Til de hvalpekøbere, der er medlemmer af klubben, kan I give en gratis udstilling til 
baby- eller hvalpeklassen, mod at I oplyser deres medlemsnummer ved bestilling af 
hvalpepakken. 

Hvalpepakkerne bestilles på hjemmesiden.

Hvalpepakker 
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Saga - Werner Wix Afaia- 
ved Vesterhavet

Amazing Tiklo's Balu Magic -MilleBille 
11 år og 4 mdrHarthins Yves Saint Laurent

Er vi vokset sammen?! Hvalpe fra 
Harthin's seneste kuld

Amazing Tiklo's Let Me Entertain You 
”Liza” med sin hvalp Penny på 4 uger

”Mor, jeg elsker dig”
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Hvorfor skal jeg avlsbeskrive min hund?

Før man anvender sin hund i avl, anbe-
faler DKK og DBSK, at hundens fysiske 
og mentale fremtoning bedømmes af en 
eller flere dommere, som er autoriserede 
til at dømme racen.
Det kan ske på 3 måder:
1) Hunden bedømmes på en officiel 
dansk eller udenlandsk udstilling arran-
geret af en FCI-tilsluttet klub. Her får 
man en bedømmelse og en skriftlig kritik 
af de punkter, dommeren specielt har lagt 
vægt på. Desuden konkurrerer hunden 
med resten af hundene om placeringer. 

• Fordelene ved udstilling er, at det i høj 
grad er en social event, hvor man møder 
andre hundeejere, som man kan dele 
erfaringer med. 

• Ulempen kan være, at man skal være 
der hele dagen, og at ikke alle synes om 
konkurrenceelementet i udstillingen. 
Desuden kan den kritik man får nogen 
gange være særdeles kortfattet.

2) Man laver en privat aftale om eksteri-
ørbedømmelse med en autoriseret dom-
mer, som bedømmer hundens generelle 
kvalitet, men man får ikke en skriftlig 
kritik med hjem. 

• Fordelen er, at det er nemt og hurtigt. 

• Ulempen er, at man ikke får at vide, 
hvilke forhold, der har spillet ind i be-
dømmelsen. Man skal altså selv være i 
stand til at vurdere sin hunds fortrin og 

mangler, når der skal vælges avlspartner.
 
• Ordningen blev oprettet under Coro-
na-pandemien, hvor det i en periode 
ikke var tilladt at være mange mennesker 
sammen, så folk kunne ikke få deres 
kommende avlshunde bedømt.

3) Man får hunden bedømt ved en avls-
beskrivelse. Her er der to dommere, som 
sammen gennemgår hunden efter en 
detaljeret liste, og de diskuterer sig frem 
til enighed om de 42 punkter på listen. 
Derefter gives en samlet bedømmelse, 
og en anbefaling til, hvilke fejl man skal 
undgå ved en evt. avlspartner. 

• Fordelen er, at man går hjem med en 
detaljeret, punkt for punkt, beskrivelse af 
sin hund, og man får at vide hvilke fejl, 
man ikke skal acceptere hos en avlspart-
ner. Der er ikke noget konkurrencemo-
ment, og det er derfor ikke nødvendigt at 
møde op med en top-groomet hund.

• Ulempen er, at det er lidt dyrere end 
en udstilling. Det skyldes at der er to 
dommere, og at der højst kan gennemgås 
15-20 hunde på en dag hvor man på en 
udstilling når omkring 80.
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Hvorfor skal jeg avlsbeskrive min hund?

Hvordan foregår en avlsbeskrivelse?
1) Når du har tilmeldt din hund, sender 
vi en mail, som fortæller ca. hvornår på 
dagen, din hund skal være klar til beskri-
velse. Du er velkommen til at komme 
før, og også gerne blive efter, men der må 
kun være én hund ad gangen til stede i 
hallen. Grunden til at vi gerne ser, at man 
er der før og efter
beskrivelsen er, at der skal bruges en 
”menneskemængde” nede i punkt 4.

2) Når det er din hunds tur, går I ind i 
hallen. Her mødes I af de to dommere og 
en sekretær.

3) Nu vil dommerne gå hunden igennem 
og diktere deres vurderinger af de 42 
punkter til sekretæren. 
Det er punkter som knoglebygning, øjne, 
tænder, vinkler, haleføring, bevægelser 
m.m. Det kan være godt at vide, at hun-
den vil blive målt 
med et stangmål og berørt af
 dommerne overalt på kroppen, 
også i munden. 
Så måske skal man 
lige træne lidt på det hjemmefra. 
Målestokken kan du
simulere hjemme med en 
bøjet tommestok, 
som går ind over
hundens ryg.

4) Derefter skal du og hunden gå igen-
nem en lille bane med forskellige ”overra-
skelser”. Det kan f.eks. være ting der blaf-
rer, en uventet lyd eller et andet underlag 
man skal gå på. Banen slutter med at 
hunden føres gennem en flok mennesker, 
som vil stå tættere og tættere omkring 
jer. Formålet er at vurdere hundens evne 
til at håndtere en uvant situation.

5) Så er i færdige, og får udleveret beskri-
velsen. 

6) Hvis hunden opnår bedømmelsen VG 
(Very Good) eller Exc (Excellent) og i øv-
rigt er røntgenfotograferet med A, B eller 
C i hofter og 0 eller 1 i albuer, kan der 
efterfølgende udstedes et Avlsgodkendel-
sesbevis. Det er der nogle udenlandske 
hundeejere, der gerne vil se inden man 
aftaler en parring.

 ӥ Birgitte Damsgaard

                                       
Stangmål
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Dansk Berner Sennen Klubs  Avls- og Sundhedsudvalg inviterer til

søndag 16. februar 2025 i Herlufmagle

 
Hvem kan deltage?
Alle Bernere, som er stambogsført i DKK. 
Hundene skal være røntgenfotograferet 
med A, B eller C i hofterne og 0 eller 1 i albuerne.
Tæver skal være fyldt 22 måneder.

Hvordan foregår det?
Hunden gennemgås fra hoved til halespids af to dommere, 
som også kigger på hundens bevægelser. 
Til sidst skal hunden igennem en lille testbane.
Læs mere om avlsbeskrivelse i december nummeret af 
Berner Bladet.
Hvis du har spørgsmål til arrangementet, så send en mail til 
avls- og sundhedsudvalget på asu@dbsk.dk

Hvordan melder jeg min hund til?
Link til arrangementet 
https://tinyurl.com/avlsbeskrivelse
Hvis du ikke er medlem af DKK skal du lige først oprette dig 
som bruger på www.hundeweb.dk
Fristen er søndag 26. januar kl 23:59.
For medlemmer af DBSK er prisen 500 kr. 
For ikke-medlemmer koster det 800 kr.

Hvor foregår det: 
Herlufmaglehallen, Ravnstrupvej 1, 4160 Herlufmagle. 
Hallens cafeteria vil være åbent, så der kan købes mad og 
drikkevarer. 
Dagens dommere er Jan Herngren fra Sverige og danske 
Camilla Gothen.

Vi glæder os til at se dig og din Berner.
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Hvis ikke, så spørg din dyrlæge om han/hun ikke har lyst til at blive gratis medlem af 
Klubben og få Berner Bladet tilsendt.

På næste side finder du en indmeldelsesblanket til brug for danske dyrlæger.

Det er, og bliver ved med at være, gratis at være medlem af Dansk Berner Sennen 
Klub for danske dyrlæger og dyrlægeklinikker.
Grunden til, at dyrlægen skal melde sig ind i klubben er, så vi ved, hvor vi skal sende 
Berner Bladet hen. Din dyrlæge vil modtage Berner Bladet fire gange årligt. 

Indmeldelsesblanketten findes også på hjemmesiden.
På hjemmesiden kan din dyrlæge også melde sig ind i klubben, i stedet for at benytte 
indmeldelsesblanketten.

Har din dyrlæge et Berner Blad liggende i konsultationen?

Falula, Tess, på 11 års fødselsdagen Anton på gåtur i Hvidovre
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Dansk Berner Sennen Klub 
Indmeldelseblanket Dansk Berner Sennen Klub 

       
Bruges til alle danske dyrlæger 
Det er gratis at være medlem af Dansk Berner Sennen Klub for danske 
dyrlægeklinikker 

  
 

 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Dyrlæge: 
 

 

Adresse: 

 

Postnr & by: 

 

Mobil:  

 
E-mail  
  
Underskrift:  

 
 

Anmelderen, der er ejer af dyrlægeklinikken, bekræfter med sin tilmelding på denne blanket, at ønske 
gratis indmeldelse i Dansk Berner Sennen Klub.  
Klinikken vil 4 gange årligt modtage et klubblad. 
 



Afsender
Dansk Berner Sennen Klub

Voldbyvej 78, Sjelle, 8464 Galten


